版权转让协议

为维护出版单位和文章作者的合法权益,根据**《热带生物学报(中英文)》开放获取政策** (版本 2025.12.01),特制定本协议。文章作者(以下简称"作者")自愿将文章相关权利转让给《热带生物学报(中英文)》编辑部(以下简称"编辑部"),双方约定如下:

一、原创性与保密承诺

作者保证文章为原创作品,不涉及泄密问题,且未一稿多投。若发生侵权、泄密或一稿多投,一切法律责任由作者承担。编辑部有权追偿因此造成的全部损失,并在本刊及合作平台通报相关情况。

二、署名权约定

文章署名及顺序一经确定,原则上不得更改。确需变更的,须提交全体作者签字的书面说明,并加盖第一作者或通信作者第一单位公章。因署名权争议产生的一切后果由作者承担全部责任。

三、版权转让

作者自愿将文章的**汇编权、发行权、复制权、翻译权、信息网络传播权**等全部财产权利永 久性转让给编辑部,包括但不限于许可国内外文献检索系统及数据库收录、以任何媒介或语言 文字出版和传播(需符合中国法律法规)、向国家图书馆等机构送交存档的权利。**作者仍保留 署名权、保护作品完整权等人身权利及本协议约定的其他权利。**

四、开放获取声明(CC BY-NC-ND 4.0)

编辑部作为版权所有人,采用**金色开放获取(Gold Open Access)**模式出版文章,并遵循**知识共享署名-非商业性使用-禁止演绎许可协议(CC BY-NC-ND 4.0)**向公众授权使用。该许可允许任何使用者:

- **╡复制、发行:** 在任何媒介以任何形式复制、发行本作品;
- **♣ 公共传播:** 公开展示、广播、表演或通过网络传播本作品。

惟须同时遵守以下限制条件:

- → **署名(BY)**: 必须给出适当的署名,提供指向本许可协议的链接,同时标明是否对原始作品作了修改。可以用任何合理的方式署名,但不得以任何方式暗示许可人为其使用行为背书;
- ♣ 非商业性使用(NC): 不得将本作品用于商业目的:
- **♣ 禁止演绎(ND):** 不得修改、转换原文或基于本文创作衍生作品;
- ➡ 无附加限制:不得使用法律条款或技术措施限制他人做许可协议允许的行为。

此授权为全球性、免版税、不可撤销的许可,有效期至著作权保护期届满。

五、特别授权条款

编辑部作为版权所有人,通过 CC BY-NC-ND 4.0 协议向公众授权。同时,编辑部特别授权作者本人在以下范围内行使权利,以确保学术活动的灵活性(该授权不适用于第三方):

- ♣ 机构存档: 可将文章最终版本存入国家自然科学基金委员会基础研究知识库、中国科学院机构知识库等非商业性资助机构或所在单位的机构知识库;
- → 学术研究: 可在本人主持的研究项目中引用、摘编、扩展本文成果,或基于本文方法 开展新研究。若衍生成果涉及专利申请或技术转化(衍生成果知识产权归作者或所属 单位所有),不得直接复制本文核心内容(如数据、方法、结论等),仅可引用观点 并注明出处。
- ♣ **个人分享**: 可在个人主页、非商业性学术网络平台(如 ResearchGate 学术档案、机构 知识库等)分享文章,但不得上传至商业性内容平台(如百度文库等);
- ★ 后续使用:在后续出版的学术著作或文章中引用、摘编本文内容,或为课堂教学目的制作讲义汇编,但不得改编文章核心观点、数据或结论,无需另行申请许可(但须在出版物中注明原始出处);

特别说明:上述授权仅限作者本人行使,不得转授权予第三方;作者行使上述权利时,须显著注明原始文章发表于《热带生物学报(中英文)》;第三方使用须严格遵守 CC BY-NC-ND 4.0 协议,作者无权代表编辑部向第三方授予超出 CC 协议的权利。

六、稿酬与协议生效

文章发表后,编辑部向作者一次性支付稿酬,该稿酬已包含版权转让费用。若文章未被本 刊录用,本协议自动失效,版权仍归作者所有。

本协议自全体作者签字之日起生效,一式两份,双方各执一份。签字扫描件请在**投稿系统** 上传或发送至编辑部邮箱(rdsw2020@hainanu.edu.cn)存档。

七、争议解决

本条款与 CC BY-NC-ND 4.0 协议不一致的,以 CC 协议对外效力为准;作者行使本条款权利的,不得损害编辑部依据版权转让条款享有的合法权益。其他未尽事宜,双方协商解决;协商不成,按相关法律法规处理。



版权转让协议(作者签字版)

本人/本单位已全文阅读并理解《热带生物学报(中英文)》版权转让协议(版本 2025.12.01)。 所有条款,自愿签署本协议并严格遵守。

文章题目	
文章作者	
作者单位	单位 1:
	单位 2:
	单位 3:
	单位 4:
全体作者	
(签字)	

注: 表格内容除签字部分需打印后手写,其余可由作者自行编辑表格进行修改填写,包括文章作者(如作者 1、作者 2 等)及其所属单位,顺序应与文章作者和单位顺序一致,并可根据内容调整表格。打印后签字、扫描生成 PDF,替换版权转让协议 PDF 文件(见投稿系统或官网下载中心)的第三页,再上传投稿系统。

附则:本协议中"文章"指作者投稿并经编辑部录用发表的学术文章全文,包括文字、图表、数据等所有内容。

年 月 日

Copyright Transfer Agreement

To protect the lawful rights of publishing institutions and article authors, this agreement is hereby established in accordance with the Open Access and Copyright Transfer Policy of the *Journal of Tropical Biology* (Chinese and English) (Version 2025.12.01). The authors voluntarily transfer all rights related to the article to the Editorial Board of the *Journal of Tropical Biology* (Chinese and English) (hereinafter referred to as "the Editorial Board"). The parties hereby agree as follows:

- 1. Originality and Confidentiality Commitment: The author confirms this is an original work with no confidentiality breaches or duplicate submissions. Should any infringement, disclosure, or duplicate submissions occur, the author shall bear full legal responsibility. The editorial board reserves the right to claim all resulting damages and will publicly disclose the incident in this journal and its partner platforms.
- 2. Authorship Agreement: The authorship and order of names in the article shall not be changed in principle once determined. If it is necessary to change, a written statement signed by all authors must be submitted and stamped with the official seal of the first author or corresponding author's institution. All consequences arising from disputes over authorship rights shall be borne by the authors.
- 3. Copyright Transfer: The author voluntarily and permanently transfers all property rights of the article including compilation, distribution, reproduction, translation, and information network dissemination rights—to the editorial department. This includes, but is not limited to, the right to authorize domestic and international literature retrieval systems and databases to include the work, publish and disseminate it in any medium or language (in compliance with Chinese laws and regulations), and submit it for archiving to institutions such as the National Library of China. The author retains personal rights such as the right to attribution and the right to protect the integrity of the work, as well as other rights stipulated in this agreement.
- 4. Open Access Statement (CC BY-NC-ND 4.0): As the copyright holder, the editorial department publishes articles under the Gold Open Access model and licenses public use under the Creative Commons Attribution-NonCommercial-NoDerivatives License (CC BY-NC-ND 4.0). This license allows any user to:
 - (1) Reproduction and distribution: reproduction and distribution of the work in any form and

on any medium;

(2) public performance: public display, broadcast, performance, or transmission of the work through the internet.

Subject to the following restrictions:

- (1) **Attribution** (BY): Proper attribution must be provided, including a link to this license agreement and a statement of any modifications to the original work. Attribution may be given in any reasonable manner, but must not imply endorsement of the licensor's use.
- (2) **NonCommercial** (NC): The work may not be used for commercial purposes.
- (3) **NoDerivatives** (ND): The original work may not be modified, adapted, or used to create derivative works.
- (4) **NoAdditionalRestrictions**: No legal or technical restrictions may be imposed to limit actions permitted under this license.

This license is a global, royalty-free, and irrevocable agreement, valid until the copyright protection period expires.

5. Special terms of authorization

As the copyright holder, the editorial department licenses the public under the CC BY-NC-ND 4.0 license. The editorial department also grants the author exclusive rights to exercise their rights within the following scope to ensure academic flexibility (this license does not apply to third parties):

- Institutional archiving: The final version of the article can be stored in the basic research knowledge base of the National Natural Science Foundation of China, the institutional knowledge base of the Chinese Academy of Sciences, and other non-commercial funding institutions or the institutional knowledge base of the host institution.
- Academic Research: The findings of this paper may be cited, summarized, or expanded in research projects I lead, or new studies may be conducted using its methodology. However, if derivative works involve patent applications or technology transfer (where intellectual property rights belong to the authors or their affiliated institutions), direct replication of core content (e.g., data, methods, conclusions) is prohibited. Only the viewpoints may be cited with proper attribution.
- **Personal sharing:** You may share articles on your personal homepage or non-commercial academic platforms (e.g., ResearchGate, Institutional repositories), but not on commercial

content platforms (e.g., Baidu Wenku).

• Subsequent use: The content of this article may be cited, excerpted, or compiled into teaching materials for classroom use in future academic publications or articles. However, the core viewpoints, data, or conclusions of the article must not be adapted, and no additional permission is required (though the original source must be credited in the publication).

Special Note: The aforementioned rights are exclusively granted to the author and cannot be sublicensed to any third party. When exercising these rights, the author must clearly credit the original article as published in *Journal of Tropical Biology* (Chinese and English). Third parties must strictly comply with the CC BY-NC-ND 4.0 license. The author is not authorized to grant additional rights beyond those stipulated in the CC license on behalf of the editorial board.

6. Royalty and Agreement Effectiveness: After the article is published, the editorial department will pay the author a one-time royalty, which includes the copyright transfer fee. If the article is not accepted by this journal, this agreement will automatically expire, and the copyright remains with the author.

This agreement shall come into force upon the signature of all authors. It is made in duplicate, with each party holding one copy. The scanned copy of the signature shall be uploaded to the submission system or sent to the email of the editorial department (rdsw2020@hainanu.edu.cn) for archiving.

7. Dispute Resolution: In case of any inconsistency between these terms and the CC BY-NC-ND 4.0 license, the external validity of the CC license shall prevail. The author's exercise of rights under these terms shall not infringe upon the legitimate rights and interests of the editorial department under the copyright transfer terms. Other matters not covered herein shall be resolved through mutual consultation; if no agreement is reached, the matter shall be handled in accordance with relevant laws and regulations.

